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 با شلیک به دو کولبر 
در مرز بانه، مردم در اعتراض تجمع کردند

مرگ کولبران در مرز »هه نگه ژال«
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 

کردستان: متهمان   بازداشت شدند 
شهروند|  تکرار تیراندازی به کولبران؛ این بار 
دو کولبر ۴۵ و ۲۱ساله در منطقه مرزی »هه نگه 
ژال« بانه. اتفاق روز دوش��نبه افتاد، درست یک 
هفته پس از مرگ یکی دیگ��ر از کولبران. دیروز 
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان کردستان 
از تشکیل پرونده قضائی برای حادثه فوت دو کولبر 
بانه ای خبر داد و گفت متهمان بازداشت شده اند، 
اما تکرار تیراندازی به کولبران از س��وی ماموران 
مرزی باعث شد صبح دیروز عده ای از افراد ازجمله 
خویشاوندان دو کولبر جانباخته، در اعتراض به 
تأمین نشدن امنیت این افراد، رو به روی ساختمان 

فرمانداری بانه تجمع کنند. 
حدود ۷۰ ه��زار کولب��ر در مناط��ق مرزی 
کردستان ایران با کولبری روزگار می گذرانند و با 
وجود تلاش دولت برای حل مشکلات این قشر، 

مسائل آنان پایانی ندارد. 
پس از وقوع م��رگ این دو کولبر، دادس��تان 
عمومی و انقلاب مرکز استان کردستان با اشاره 
به تشکیل پرونده قضائی در حادثه فوت دو کولبر 
گفت: »تحقیقات آغاز شده و متهمان بازداشت 
شدند.«اکبر جوهری به میزان توضیح داد که دو 
کولبر درحال واردکردن محموله قاچاق به داخل 
کشور بودند که ماموران به سمت آنها تیراندازی 
کردند: »متاسفانه در این ماجرا هردو کولبر فوت 
کردند. محموله قاچاق این کولبران مواد محترقه 
بوده است. در این زمینه پرونده قضائی در سازمان 
قضائی تشکیل شده، تحقیقات درحال انجام است 

و متهمان شناسایی و بازداشت شده  اند.«
دوماه پیش از این، جمع��ی از فعالان مدنی در 
اعتراض به تکرار حوادث مش��ابه برای کولبران 
در نامه ای سرگش��اده خواهان در دستور کار قرار 
گرفتن اصلاح س��اختارها و سیاست ها در رابطه 
با این افراد ش��دند. در متن این نامه آمده بود که 
»هرچند در سالیان اخیر با ایجاد تمهیداتی از قبیل 
ساماندهی تعاونی های مرزنشینان، صدور کارت 
تردد و تعیین سقف و سهمیه  مجاز ترخیص کالا، 
تلاش هایی در راس��تای نظام مند و قانونی کردن 
مسأله  کولبری صورت گرفته است، اما همچنان 
افراد بسیاری ناچارند در قبال دستمزدی ناچیز، 
خارج از ضوابط تعیین ش��ده، خود را در معرض 
خطرات ج��دی کولبری قرار دهن��د. خطراتی 
از قبی��ل عب��ور از میدان های می��ن و راه های 
صعب العبور و تحمل گرما و س��رما که س��الیانه 
موجب وارد آمدن خسارات مادی و تلفات جانی 
بسیاری به این قش��ر مظلوم و محروم می شود. 
اما مزید بر اینها، آنچه مس��أله  کولبران را به یک 
تراژدی تبدیل کرده است، شلیک کور نیروهای 
نظامی است که بارها موجب مرگ یا معلولیت این 

قشر بی دفاع شده است.«
نماینده مردم بانه: کولبر قاچاقچی نیست

محس��ن بیگلری، نماینده مردم سقز و بانه در 
مجلس و دبیر کمیسیون برنامه و بودجه که هنگام 
نگارش این گزارش، برای بررسی ابعاد ماجرا راهی 
بانه شده، به »شهروند« می گوید: »این اتفاق تلخ را 
به بازماندگان تسلیت می گویم. موضوع تیراندازی 
به کولبران باید تا رسیدن به نتیجه نهایی به شکل 
دقیق پیگیری شود. پیش از این هم وقتی اتفاق 
مش��ابهی رخ داده بود، موض��وع را از طریق وزیر 
کشور پیگیری کرده بودیم و مس��أله را این طور 
حل وفصل کرده بودند. دیروز پس از مطلع شدن 
از تکرار این ماج��را موضوع را بار دیگ��ر با وزیر 
کش��ور، معاون او، مسئولان امنیتی و استانداری 
مطرح کردم و هم اکنون برای بررس��ی دقیق تر 
راهی بانه هس��تم.« او اعتراض های خیابانی را به 
ضرر پیگیری های جدی می داند و می گوید: »من 
درخواست کرده ام تا هیأتی از دولت برای بررسی 
به بانه بیاید. آمدن مسئولان به این منطقه برای 
پیگیری مش��کل کولبران امیدواری درباره حل 
مسائل آنان را بیشتر کرده بود اما دو هفته پیش 
باز هم یک نفر در حادثه ای مش��ابه کشته شد و 
روز دوشنبه، دو کولبر دیگر. مردم با تکرار حادثه 
نگرانی شان بیشتر شده است. از مردم هم خواهش 
کردم که از برخوردهای احساس��اتی بپرهیزند. 

موضوع را باید از طریق مجاری قانونی حل کرد.«
راه حل چیس��ت؟ چرا این اتفاق باز هم در مرز 
تکرار می شود؟ نماینده مردم بانه راه حل را دو چیز 
می داند: »اول این که مهم است و باید با خاطیان 
برخورد ش��ود و دوم این که باید دانست کولبران 
قاچاقچی نیستند. این را ماموران مرزی باید بدانند 
و آموزش ببینند که کولبر قاچاقچی نیست و این 
شغل آنهاست. این موضوع اگر در نیروی انتظامی 
جا بیفتد، چنین حادثه ای بعد از این تکرار نخواهد 

شد.«
مجلس و طرحی که هنوز به سرانجام 

نرسیده است
در سه ماه گذشته دست کم چهار کولبر دیگر 
در تیراندازی نیروهای مرزبانی کش��ته شدند.  
س��ال گذش��ته وقتی ۱۶ کولبر در ارتفاعات 
اس��تان کردس��تان زیر برف ماندند و ۵ تن از 
آنان جان باختند، شرایط سخت آنان به گوش 
همه رسید و باعث ش��د حرف بازنگری قوانین 
مربوط به قاچ��اق کالا و لزوم بیمه این افراد در 
رس��انه های مختلف گوشزد ش��ود. بهمن ماه 
گذشته ۳۰ نفر از نمایندگان طرحی دوفوریتی 
برای حمایت از کولبران ب��ه مجلس دادند. در 
همان ماه قاسم رضایی، فرمانده مرزبانی نیروی 
انتظامی، خبر داد ک��ه در مناطق مرزی ایران 
چند معبر  و گذرگاه ب��رای »کولبران« در نظر 

گرفته شده است.  

روز گذشته »محمدعلی نجفی« برای نخستین بار به صورت رسمی در شورای شهر تهران حاضر شد و به عنوان شهردار تهران سوگند خورد

نجفی، میهمان ویژه این هفته هیأت دولت 
شهروند|  انتقاد تع��دادی از اعضای شورای اسلامی 
ش��هر تهران نسبت به هزینه های ش��هرداری تهران در 
مراسم اربعین و ناهمخوانی این هزینه ها با مصوبات شورای 
چهارم، یکی از محورهای پنجمین جلسه شورای پنجم 
پایتخت بود. در این جلسه »محمدعلی نجفی« به عنوان 
شهردار منتخب، به  صورت رس��می سوگند یاد کرد و از 
دعوت خود به جلسات هیأت  دولت سخن گفت؛ موضوعی 
که در جلسه س��خنگوی هیأت دولت هم مطرح شد و 
»محمدباقر نوبخت« از شرکت شهردار تهران در جلسه 
امروز سخن گفت؛ با این توضیح که »هنوز تصمیمی در 
دولت در این زمینه گرفته نشده، مستحضر هستید که 
حضور اف��راد در دولت ضوابط خاص��ی دارد. اگر این کار 
صورت گیرد، در زمانی مناس��ب اطلاع رسانی می کنیم. 
البته نجفی روز چهارش��نبه به هیأت دولت دعوت شده 

است.«
»آیا ساخت مدرسه در عراق جزو وظایف ما 

محسوب می شد؟«
چهار سال است که شهرداری تهران مسئولیت بخشی 
از مراس��م اربعین را برعهده دارد و ش��ورای چهارم هم 
قوانینی در این باره تصویب کرده است. دیروز، »مجتبی 
عبداللهی«، معاون فرهنگی و اجتماعی ش��هرداری در 
جلسه علنی شورا به تش��ریح اقدامات صورت گرفته در 
ستاد اربعین شهرداری پرداخت که با انتقاد اعضای شورای 
پنجم همراه ش��د. عبداللهی با بیان این که در شهرداری 
تهران س��تاد اربعین با دو بخش فرهنگ��ی و اجرایی در 
معاونت های فرهنگی و اجتماعی و اجرایی در قالب ۲۰ 
کمیته تشکیل شده است، گفت: »در چهار پایانه مرزی 
و همچنین در داخل ع��راق قرارگاه های فرهنگی ایجاد 
کرده ایم، در مرزها اقدامات فرهنگی مانند رادیو اربعین، 
حسینیه مدافعان حرم، راهنمای زائر و خدمات به زائر را 
خواهیم داشت و در خاک عراق نیز در کاظمین، سامرا و 
کوت پایگاه داریم.« معاون شهرداری تهران درباره کارهای 
فرهنگی شهرداری در این مراس��م هم گفت: »کمیته 
زیباسازی عهده دار چاپ تمثال شهدای مدافعان حرم و 
حشدالشعبی و نصب آنها در طول مسیر را برعهده دارد. 
اجرا و نصب آن تمثال ها و پرچم ها برعهده سازمان بسیج 
شهرداری و معاونت حمل ونقل است. همچنین کمیته 
فرهنگی هم با موکب ها و هیأت ه��ای ایرانی و عراقی در 
ارتباط است.« گزارش عبداللهی اما نتوانست اعضای شورا 
را قانع کند و در ادامه تعدادی از اعضا خواهان شفاف سازی 
درباره هزینه کرد شهرداری در سال های گذشته شدند. 
»بهاره آروی��ن« یکی از اعضای ش��ورا، درباره عملکرد و 
هزینه کرد ستاد اربعین خطاب به معاون شهرداری گفت: 
»گزارش شما فقط جنبه آشنایی داشت و به موارد اصلی 
نپرداخته بود. گفتید هدف اصلی ش��ما در ستاد اربعین 
ش��هرداری تهران تسهیل گری و س��اماندهی خدمات 
است، درحالی  که بودجه امسال شما به ۱۰ میلیارد تومان 
افزایش یافته اس��ت. چگونه هدف افزایش تسهیل گری 
با دوبرابرش��دن بودجه همخوان��ی دارد؟« او ادامه داد: 
»بس��یاری از تجهیزات ش��هرداری در عراق دپو شده و 
مقداری نیز به شهرداری بازگشته اس��ت و جای سوال 
دارد که چه مقدار از این تجهیزات بازگش��ته و چه مقدار 
در عراق دپو شده است.« در ادامه »شهربانو امانی« عضو 
دیگر شورای شهر هم در واکنش به گزارش ستاد اربعین 
شهرداری تهران گفت: »این گزارشی که اکنون ارایه شد، 
در سایت خود شهرداری هم قابل دسترسی بود. خواهش 
می کنم گزارش��ی درست به اعضای ش��ورا ارایه دهید و 

مشخص کنید تاکنون چقدر این ستاد برای شهروندان 
تهرانی هزینه داشته است.«

»حجت نظری« عضو کمیسیون اجتماعی و فرهنگی 
هم در واکنش به بخشی از گزارش عبداللهی که به ساخت 
مدارس در عراق اختصاص داش��ت، پرسید: »از آنجایی 
که ما در کشور خود با معضل مدارس مواجه هستیم، آیا 
ساخت مدرسه در عراق جزو وظایف ما محسوب می شد؟ 
از سوی دیگر به نظر شما با توجه به ۱۰ میلیارد تومانی که 
برای بودجه پیش بینی شده است، چه میزان اضافه بر آن 
هزینه خواهد شد.« انتقاد »افشین حبیب زاده« یکی دیگر 
از اعضای ش��ورا به گزارش عبداللهی، هم بخش دیگری 
از واکنش ها به عملکرد شهرداری در این زمینه بود: »در 
 سال 9۴ براساس مصوبه این ستاد باید ۵ میلیارد تومان 
هزینه می شد، اما شما ۱۵ میلیارد تومان هزینه کردید. 
براساس شنیده ها نیز هزینه های این ستاد در  سال 9۵، 
۳۴ میلیارد تومان بوده است. سوال این است که چرا میان 
هزینه های آزاد و بودجه های مصوب که ۵ میلیارد تومان 
اس��ت، این قدر فاصله وجود دارد؟« او ادامه داد: »اگر قرار 
است در چارچوب مصوبه عمل ش��ود، در  سال 9۶ از این 

عدد یعنی ۱۰ میلیارد تومان عدول نکنیم.«
شورای چهارم در آخرین جلسه خود طرحی را درباره 
بودجه شهرداری برای امس��ال تصویب کرد که »حسن 
رسولی« عضو کنونی شورا درباره آن گفت: »شورای شهر 
پنجم را به ضدانقلاب بودن یا ضداربعین بودن متهم نکنید. 
شورای چهارم روز آخر کاری خود بودجه ستاد اربعین را 
به ۱۰ میلیارد تومان افزای��ش داد و در ابتدای این مصوبه 
به بند ۱۰ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها استناد شده است 
که شهرداری حق دارد به اش��خاص حقیقی و حقوقی 
هدیه بدهد و از آنها هدیه بگیرد.« او ادامه داد: »براساس 
اطلاعاتی که به دست ما رسیده،  س��ال گذشته هزینه 
واقعی که این ستاد متحمل شده، ۴۰ میلیارد تومان بود 
و مشخص نیست این هزینه چه مقدار جاری و چه مقدار 
به صورت تملک دارایی بوده است. من از فرماندار تهران 
تعجب می کنم که چرا با وجود تناقض ها و مغایرت های 
موجود در این مصوبه آن را تأیید کرده است؛ درحالی  که 
فرماندار مش��هد به مصوبه اینچنینی در شهرداری شهر 

مشهد به حق اعتراض کرد.«
رسولی، عضو کمیس��یون برنامه و بودجه با تأکید بر 

این که اموال شهرداری عمومی اس��ت، افزود: »دولت به 
شهرداری می تواند کمک کند اما شهرداری نمی تواند به 
دولت کمک کند؛ چرا که اموال آن شرعا و قانونا عمومی 
اس��ت؛ در هر حال ما این مصوبه را امسال اجرا می کنیم 
اما برای  س��ال 9۷ آقای نجفی باید تشکیل جلسه داده و 
به  صورت جدی به این مسأله رسیدگی کند.« »محمد 
جواد حق شناس« رئیس کمیسیون اجتماعی و فرهنگی 
هم یکی دیگر از منتقدان گزارش عبداللهی بود که مانند 
دیگر اعضا خواهان بازنگری شهرداری در شیوه برگزاری 

این مراسم شد.
نجفی:  یکی از مدیران انتخابی

 از لیست خط خورد
سوگند رسمی »محمدعلی نجفی«، شهردار منتخب 
تهران و همچنین توضیح او درباره دعوتش به جلس��ات 
هیأت دولت هم بخشی دیگر از برنامه های دیروز صحن 

علنی شورای شهر تهران بود. 
ش��هردار تهران درباره حضورش در جلس��ات هیأت 
 دولت گف���ت: »از دیروز به هیأت دولت دعوت شدم و از 
حسن نظر رئیس جمهوری تش��کر می کنم. با توجه به 
این که از قبل برای روز گذشته برنامه ریزی هایی صورت 
گرفته بود، موفق به حضور در جلسه هیأت دولت نشدم 
اما قطعا از جلس��ه آینده در هیأت دولت حضور خواهم 
داشت.« او درباره مطالبات خود از هیأت دولت هم گفت: 
»ما مطالبه خاصی نداریم و برای هماهنگی های بیشتر در 
خدمت دولت خواهیم بود. این حضور در جلسات هیأت 
دولت باعث تسری کارهای شهرداری تهران و هماهنگی 
با دستگاه ها می شود و نتیجه آن برای شهرداری و مردم 
مناسب است. وقتی شهردار تهران در جریان سیاست ها 
و آخرین تصمیمات دولت باشد، این موضوع می تواند به 

کارهای شهرداری کمک مناسبی بدهد.«
نجفی به نح��وه انتخاب معاونان خود اش��اره کرد و از 
فشار روزهای گذش��ته برای انتخاب مدیران شهرداری 
سخن گفت: »جلس��ات زیادی برای انتخاب همکاران 
جدید داشتیم که کار سختی است، باید افراد شایسته ای 
را انتخاب کنیم. س��عی می کنم جز مصلحت شهرداری 
و توجه به شایستگی ها و اولویت های شهر به چیز دیگر 
پایبند نباشم. ممکن است این سیاست برخی دوستان 
را گله من��د کند و در این ۱۰ روز ه��م گله هایی از برخی 

دوستان به گوش من رس��یده است که فکر می کردند با 
انتصاب من به سمتی می رسند.« شهردار تهران ادامه داد: 
»متاسفانه برخی دوستان پیش خودشان با افرادی برای 
برخی مناصب حرف زدن��د. هیچ کس از طرف من حقی 
برای تصمیم گیری ندارد و حتی شنیدم یکی از دوستان با 
سه نفر حرف زده است که من نسبت به این مسأله آگاهی 
نداش��تم. یکی از مدیرانی که انتخاب کرده بودم، وقتی 
فهمیدم دست به لابی های غیر متعارف زده است، او را از 
لیست مدیران خط زدم. من با کسی تعارف ندارم و البته 
برای شنیدن مشورت در شورا و غیرشورا آمادگی دارم و 

دل و گوش من برای شنیدن مشورت باز است.« 
دیروز در حالي  که در جلسه علنی شورای شهر، بعضی 
از اعضا خواهان همفکری ش��هردار تهران با اعضا درباره 
انتخاب معاونان و مدیران شهرداری شدند، خبر انتصاب 
چهار معاون جدید ش��هرداری تهران هم منتشر شد. بر 
اساس حکم نجفی، »محمدمهدی حجت«، »سمیع الله 
حس��ینی مکارم«، »حجت الله میرزای��ی« و همچنین 
»محسن پورسیدآقایی« به ترتیب مسئولیت معاونت های 
شهرسازی و معماری، مالی و اقتصاد شهری، برنامه ریزی 
توسعه شهری و امور شورا و همچنین حمل ونقل و ترافیک 

را برعهده گرفتند. 
 تذکر رئیس شورای شهر

 به بلاتکلیفی پلاسکو
کسبه ساختمان پلاسکو در ماه های گذشته و پس از 
بین رفتن این ساختمان، بارها در تجمعاتی خواهان توجه 
جدی به وضع کس��ب و کار خود شدند که رئیس شورای 
شهر در جلس��ه دیروز به این خواسته واکنش نشان داد. 
»محسن  هاشمی« در این  باره گفت: »متاسفانه با این که 
چند ماه از حادثه پلاسکو گذشته است، اما هنوز کسبه 
نتوانسته اند فعالیت های تجاری خود را آغاز کنند.« او با 
بیان این که پلاسکو از نظر حقوقی مصادره شده و متعلق به 
بنیاد مستضعفان است، گفت: »سرقفلی تمام فضاهای این 
پاساژ به سرمایه گذاران داده شده و متاسفانه هیأت مدیره 
ساختمان نیز نسبت به بیمه کردن ساختمان اقدام نکرده 
و ساختمان بیمه نبوده است.«  هاشمی با اشاره به این که 
برخی مالکان مایل هستند که در نیمه جنوبی پلاسکو که 
تخریب نشده، فعالیت کنند، گفت: »دادستانی هنوز نظر 
خود را در مورد سالم بودن نیمه جنوبی و قابل استفاده بودن 
آن نداده، این در حالی است که مالکان مایل هستند در 
این قسمتی که تخریب نش��ده، فعالیت کنند.« رئیس 
شورای شهر با بیان این که طرف سوم پلاسکو شهرداری 
و طرح تفصیلی است، ادامه داد: »بر اساس طرح تفصیلی 
نمی توان در محل س��اختمان قبلی پلاسکو، ساختمان 
بلندمرتبه ساخت و حداکثر هفت طبقه ساخته می شود 
و این در حالی اس��ت که موضوع س��اختن پلاسکو بین 
مالک، سرمایه گذاران یا همان سرقفلی داران، قوه قضائیه 
و شورایعالی شهرس��ازی بلاتکلیف مانده است و به نظر 
می رسد از آنجا که موضوع پلاسکو به یک موضوع عمومی 
در تهران تبدیل شده، ش��ورای شهر پنجم باید جلسات 
ویژه ای را در این خصوص برگزار کند. تذکری نیز به بنیاد 

مستضعفان می دهیم تا پلاسکو را جدی تر بگیرند.«
تذکر امانی و هشدار او به شهردار درباره استفاده نکردن 
از افرادی که شائبه فساد مالی دارند، توضیحات حبیب زاده 
درباره لزوم ایمن س��ازی گود برج میلاد و همچنین در 
خطربودن س��الن همایش های این برج برخی دیگر از 
مباحث مطرح شده در پنجمین جلس��ه شورای پنجم 

تهران بود. 

گزارش

  حجت، حسینی مکارم، میرزایی و پورسیدآقایی معاونان شهردار تهران شدند    نجفی: هیچ کس از طرف من حق تصمیم گیری ندارد

روي خط خبر

مدیرکل امور دانشجویان غیرایرانی وزارت علوم 
در گفت و گو با »شهروند« مطرح کرد:

موافقت وزارت علوم با اعطای 
بورسیه به نخبگان غیرایرانی

  با مصوبه جدید، ۱۰ دانشجوی افغان
 با رتبه های یک و دورقمی بورسیه می شوند

شهروند|  مدیرکل امور دانشجویان غیرایرانی 
وزارت عل��وم ، تحقیق��ات و فناوری از بورس��یه 
دانشجویان غیرایرانی که در کنکورهای سراسری 
رتبه های یک یا دورقمی کس��ب کنند، س��خن 
گفت.  »عبدالحمید عل��ی زاده« در گفت و گو با 
»شهروند« و در توضیح مصوبه جدید وزارت گفت: 
»تلاش ها برای تصویب قانونی در این زمینه از ۵ ماه 
پیش آغاز شد و اکنون به  صورت یک مصوبه جامع 
هر دانشجویی که رتبه یک یا دورقمی کسب کند، 
می تواند بورسیه بگیرد.« علی زاده مصوبه جدید 
را منحصر به افراد خ��اص نمی داند: »این مصوبه 
برای هرکس��ی که در کنکورهای سراسری رتبه 
برتر کس��ب کند، اعمال خواهد شد. وزارت علوم 
برنامه دارد ک��ه از این افراد نخبه حمایت کند که 
این حمای��ت می تواند در قالب بورس��یه و دیگر 
موارد حمایتی باش��د.« »مهدی جعفری« رتبه 
یک کنکور کارشناس��ی ارشد امس��ال در رشته 
زمین شناسی ش��د که به دلیل مشکلات مالی و 
ناتوانی در پرداخت ش��هریه ترجیح داد انتخاب 
رش��ته نکند. او که پیش از ای��ن و در گفت و گو با 
»ش��هروند« از پیگیری ها برای حل این موضوع 
س��خن گفته بود، دیروز هم اعطای بورس��یه به 
خود و ۷نفر از دیگر اتباع افغ��ان حایز رتبه های 
برتر در کنکور سراسری را تأیید کرد: »من ساکن 
مشهد هستم و هنوز نامه ام را نگرفته ام، ولی دیگر 
دوستان بورسیه خود را گرفتند و به نظر می آید 

این مشکل حل شده است.« 
پیش از این مصوبه، اتباع خارجی برای تحصیل 
در دانشگاه های دولتی ایران باید شهریه ای معادل 
دانشجویان شبانه پرداخت می کردند که از مهر 
امسال افراد برتر در رشته های مختلف و همچنین 
آزمون های سراسری از پرداخت این شهریه معاف 
خواهند شد. دراین باره پایگاه خبری »انصاف نیوز« 
اس��امی تعدادی دیگر از دانشجویان افغانستانی 
را که در کنکور کارشناسی ارشد موفق به کسب 
رتبه یک یا دورقمی شدند، منتشر کرد: »مهدي 
غلامي« رتبه دو مهندسي شهرسازي، »حسین 
عطایي« رتبه چهار علوم سیاسي، »صادق بربري« 
رتبه ۱۵ مخاطرات محیطی، »س��تاره قربانی« 
رتبه ۱۸ مهندس��ي معدن گرایش اس��تخراج 
معدن، »علي مس��رور« رتبه ۲۱ علوم سیاسی، 
»ه��ادي رضای��ي« رتبه ۲۶ مهندس��ي معدن 
گرایش مکانیک سنگ، »مصطفي کریمي« رتبه 
۲۸ مهندسي کش��اورزي، »محمدصالح علوي« 
رتبه ۲9 زمین شناسي، »سمیه عطایي« رتبه ۶۸ 
روانشناسي دانشجویانی هستند که از نیمسال اول  
سال تحصیلی جدید بدون نیاز به پرداخت شهریه 

وارد دانشگاه ها خواهند شد. 

کاوش های غار کلدر نظریه های پیشین را رد کرد

 ایران؛ زادگاه انسان 
هوشمند غرب آسیا

شهروند| آخرین دستاوردهای کاوش باستان 
شناختی غار کلدر نش��ان می دهد ایران در زمره 
نخستین زادگاه های انس��ان هوشمند در غرب 
قاره آسیا است. کش��ف لایه های پارینه سنگی 
و آزمایش این لایه ها اطلاعاتی را نش��ان داد که 
به گفته سرپرس��ت کاوش باستان شناختی غار 
کلدر نقطه عطفی در زمینه حضور انس��ان های 
هوش��مند در ایران و غرب قاره آس��یا است. بر 
اساس توضیح بهروز بازگیر تا قبل از کاوش های 
غار کلدر، همه توجهات روی منطقه شام متمرکز 
بود اما کاوش های غار کلدر با ۵۴هزار و ۴۰۰سال 
قدمت، منجر به تاریخ ن��گاری لایه های پارینه 
سنگی تازه ای ش��د.« در حال حاضر غار کلدر با 
۵هزار و ۴۰۰س��ال قدمت بیشتر، قدیمی ترین 
غار در زاگرس محسوب می شود و نشریه نشنال 
جئاگرافیک هم پیش از این، کلدر را نخس��تین 
زادگاه انسان هوشمند غرب قاره آسیا معرفی کرده 
است.  او با ذکر پیش��ینه ای درباره تکامل بشر و 
مسیرهای مهاجرتی انسان های هوشمند، توضیح 
داد که  گونه های انسان های هوشمند چگونه و  از 

چه مسیرهایی به قاره اروپا رسیده اند.
این باس��تان ش��ناس از تنگه جب��ل الطارق، 
سیسیلی، کریدور فلس��طین و باب المندب به 
عنوان چهار مسیر احتمالی پراکنش و مهاجرت 
انسان های هوشمند )هموساپین ها( نام برد و به 
دو موج مهاجرتی انسان های هوشمند اشاره کرد. 
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شــهروند|  باز هم حرف از زنان اس��ت؛ اینکه هنوز 
نتوانستند جایگاه خود را در مناسبات اجتماعي به دست 
بیاورند. اینکه آیا پس��ت هاي مدیریتي به زنان داده نشده 
است یا آنها توان و تجربه کافي براي دستیابي به پست هاي 
بالاي مدیریتي را نداشته اند؟ چالشي که عصر دوشنبه باز 
هم در نشست هم اندیش��ي برابري جنسیتي در مدیریت 
ش��هري به عنوان دو دیدگاه مطرح ش��د و در کنار آن هم 
واکنشي نسبت به سخنان تازه سخنگوي شوراي نگهبان 
درباره منع ش��رعي ورود زنان به ریاست جمهوري شکل 
گرفت. محمدجواد حق شناس، رئیس کمیسیون فرهنگي 
شورا، زهرا صدراعظم نوري، رئیس کمیسیون سلامت شورا 
و حسین راغفر، استاد دانش��گاه از افرادي بودند که در این 

نشست صحبت هایي را ارایه کردند. 
حق شناس به عنوان رئیس کمیسیون فرهنگي شوراي 
شهر تهران نخس��تین نفري بود که درباره وضعیت زنان 
در حوزه هاي مختلف مدیریتي ح��رف زد. او از تاریخچه 
اعتراضات در جریانات سیاس��ي مثال زد که از سال هاي 
قبل وجود داشته و بعد تبدیل به مطالبه ملي شده است؛ 
مطالبه اي امروز در سطح جامعه شهري و روستایي دیده 
مي ش��ود: »اگر در اس��تان هاي مرزي و دورافتاده یکي از 
مطالبات جدي بحث توجه به برابري جنسیتي است، این 
برابري جنس��یتي فقط در حوزه مباحث سیاسي مطرح 
نیست بلکه در حوزه مسائل اجتماعي، فرهنگي، مدیریت و 
درحوزه هاي تصمیم سازي خود را نشان مي دهد؛ مطالبه اي 
که در انتخابات مجلس قبلي توانست یک گام بزرگ را پیش 
ببرد و ما شاهد افزایش صددرصدي زنان در تهران از 9 به 
۱۸نفر بودیم.« او به نتیجه انتخابات ش��وراها در شهرهاي 
بزرگ اشاره کرد که سهم ۱۰درصدي نمایندگان زن را به 
۳۳ درصد رساند: »بنابراین اگر مطالبه سازمان پیدا کند و 
براساس فرهنگ، آداب و سنن جامعه پیگیري و تبدیل به 
یک خواسته عمومي در بطن جامعه شود، قطعا به نتیجه 
می رسد.« گفته هاي تازه سخنگوي شوراي نگهبان درباره 
منع ش��رعي زنان براي ورود به پس��ت ریاست جمهوري 
موضوعي بود که رئیس کمیس��یون فرهنگي و اجتماعي 
شوراي شهر تهران از آن به عنوان نکته اي تأسف آور نام برد. 
او خطاب به کدخدایي گفت: »کجاي شرع گفته است که 
رئیس جمهوری شدن زنان منع دارد؟ این مبناي شرعي که 
به آن استدلال مي کنید، کجاست؟ چرا جایگاه شرع و دین 
را در جامعه اي که امروز سخت محتاج به تقویت این جایگاه 
است، زیر س��وال مي برید؟ با چنین سخني حداقل نیمي 
از جامعه را نسبت به شرع بدبین مي کنید. نکته بعدي این 
گفته توهین به جایگاه زنان و موقعیت زن ایراني است که 
در جامعه ما اگر نگوییم جلوتر از مردان هستند، قطعا عقب تر 

هم نیس��تند. اگر مي خواهیم به ایراني پیشرفته برسیم، 
این مس��أله بدون زنان امکان پذیر نیس��ت.« حق شناس 
از کدخدایي خواس��ت که این گفته را با ضوابط ش��رعي 
توضیح دهد یا آن را پس بگیرد: »در متن مباحثات قانون 
اساسي منظور از رجل سیاسي مردانگي جنسي نیست بلکه 
مفهومي اعم از زن و مردي است که توانایي کسب موقعیت و 
جایگاه سیاسي، اجتماعي، فرهنگي و غیره را دارند. بنابراین 
اگر زن��ي مي تواند نماینده مجلس، مع��اون وزیر و معاون 
رئیس جمهوری شود، رجل سیاسي است و این با جایگاه 
ریاست جمهوري تفاوتي ندارد، جز اینکه به صورت پلکاني 
پایین تر اس��ت. وقتي در جایگاه وزارت مي تواند باشد، چرا 
رئیس جمهوری نشود؟ ضمن اینکه مردم باید تشخیص 
دهند که آیا آن ش��خص شایسته نشستن روي صندلي را 
دارد یا خیر؟«رئیس کمیس��یون فرهنگي شورا هم گفت 
که وقتي به اینگونه مس��ائل نگاه مي کنی��م، باید ببینیم 
دلایل شکل گیري معضلات کجاس��ت و با ابعاد مختلف 
این موضوع برخ��ورد کنیم: »اگر زن��ان در یک جامعه در 
دسترسي به حقوق خود ناتوان باشند، کل جامعه از رنج و 
بي عدالتي برخوردار است و دچار مشکل جدي است. اگر 
زنان درجامعه دچار مشکل باشند، آن جامعه، جامعه سالمي 
نیست و نمي توانیم از او انتظار درستي داشته باشیم. البته 
اجراي عدالت براي زنان امروز پررنگ شده است و نباید در 
اختصاص پست هاي مدیریتي خلاصه شود، چون ممکن 

است تبدیل عاملي ضدزن شود.« 
او گفت که براي مدیریت ش��هري باید ب��ه چند تا گام 
توجه کرد: »عادلانه تر کردن زیست اجتماعي در شهر مهم 
است. وقتي در این شهر روند زندگي را مشاهده مي کنیم، 
مي بینیم شهرمان خشن است و آمادگي لازم را براي زیست 
اجتماعي زنان ندارد. ساختار جذب نیرو در ساختار مدیریت 
شهري باید اصلاح ش��ود و براي حضور زنان نسبتي دیده 
مي شود که حداقل ۳۰ درصد از زنان در میان مدیران میاني 
حضور داشته باشند. آقاي رئیس جمهوری اعلام کردند که 
باید به سمتي برویم که بعد از ۴ سال حدود ۳۰ درصد سهم 
مدیران را به زنان اختصاص دهیم. این سیاست مي تواند در 
شهرداري هم دنبال شود و به نتیجه برسد.« نکته  دیگري 
که حق ش��ناس درباره آن حرف زد، مردان��ه و زنانه کردن 
فضاهاي شهري است: »باید دید درنظرگرفتن امکانات براي 
زنان به طور خاص مثل پ��ارک بانوان آیا مي تواند موقعیت 
زنان را بهبود ببخش��د، اما نگراني من از این است که اگر 

بخواهیم این سیاست ها را ادامه دهیم، آیا به بهبود وضعیت 
زنان کمک مي کند یا اینکه موقعیت زنان را درجامعه بیشتر 
دچار مخاطره مي کند؟ این سوال جدي است که باید مورد 

توجه قرار گیرد و براي آن پاسخ پیدا کرد.« 
به زنان فرصت تجربه بدهیم 

زهرا صدر اعظم نوري، رئیس کمیسیون سلامت شورا هم 
در این نشست درباره محدودیت زنان در حوزه هاي سیاسي 
و اجتماعي حرف زد: »موقعیت هاي مدیریتي براي زنان در 
خیلي از حوزه هاي سیاسي و اجتماعي خیلي محدود است 
و حتي در بعضي جاها صفر اس��ت و این مسأله در عرضه 
مدیریت شهري هم وجود دارد: »در شهرهاي بزرگي مثل 
تهران اداره شهرها به صورت امري مردانه است، یعني مردان 
شهرها را اداره مي کنند. مدیریت در سطح شهرها دوگونه 
اس��ت؛ عالي و میاني. زنان تقریبا از مدیریت عالي شهري 
بي بهره هستند و در مدیریت میاني هم سهمشان چشمگیر 
نیست.« او گفت که از میان ۶۳ هزار و ۶۰۰ نفر از کارکنان 
ش��هرداري تهران تنها 9 هزار و ۷۰۰ نفر زن هستند؛ این 
درحالي است که در  سال ۷۶ کل دولت مالزي را ۶۰ هزار نفر 
اداره مي کردند: »تنها ۴۰۳ مدیر ارشد در شهرداري داریم؛ 
درحالي که از میان 9 معاونت شهردار سابق تهران حتي یک 

معاونت هم به زنان داده نشد.« نوري پست هاي شهرداري 
را در دو رده ۱ تا ۶ و ۶ تا ۱۶ تقسیم بندي کرد که تنها ۸ زن 

در رده ۶ قرار دارند.
استفاده بعضي از جریانات سیاسي از مفهوم 

عدالت جنسیتي 
حس��ین راغفر به وضعیت سیاسی کش��ور اشاره کرد: 
»احتمال  دارد بعضی از جریانات سیاسی بهره برداری هایی 
از جریانات نسبت به عدالت جنسیتی و اشتغال زنان انجام 
دهند، توصیه می کنم؛ به  جای »برابری جنس��یتی« )که 
واژه ای برآمده از گفتمان خاص جهانی ش��دن است( واژه 
»عدالت جنس��یتی« را به کار ببریم که فرصت ها را برای 
رقبا یا مخالفان کاهش دهد. مس��أله تبعیض در اشتغال 
زنان در ایران دلایل متعددی دارد و »مسائل فرهنگی« و 
»باورها در مورد نق��ش زن در بازار کار« ازجمله این دلایل 
است.« او به موانع کسب مهارت ها، اشاره کرد: »فرصت های 
مدیریتی در کشور با تبعیض هایی موجود توزیع می شود و 
خود به خود فرصت کسب تجربه را در مدیریت های کشور 
از زنان سلب کرده، دور باطلی به وجود می آورد که به تجربه 
کمتر منجر شده و خود این مسأله توجیحی می شود برای 
این که بگویند خانم ها در حوزه های مدیریتی تجربه های 
کافی را )به ویژه در مسئولیت های مهم( ندارند. مجموعه 
موانع سبب شده که اشتغال زنان در ایران ۱۴درصد باشد، 
درصورتی ک��ه میانگین جهانی آن نزدی��ک به ۵۰درصد 

است.« 

در نشست هم اندیشي برابري جنسیتي در مدیریت شهري مطرح شد

سهم ناچیز زنان در اداره شهر
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